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Danmark oplevede en historisk begivenhed, da H.M. Dronning Margrethe II i 

sin nytårstale den 31. december 2023 meddelte, at hun havde besluttet at abdicere efter 

52 års beundringsværdig indsats. 

Denne beslutning blev fulgt op med dronningens bekræftelse i Statsrådet den 

14. januar i år, hvorefter statsminister Mette Frederiksen på balkonen på Christiansborg 

Slot efter traditionen kunne udråbe H.K.H. Tronfølgeren som Kong Frederik X. 

 
Frederik X og Dronning Mary på balkonen på Christiansborg Slot (Privatfoto) 

 

Under stor opmærksomhed i hele Danmark kunne man overvære denne 

begivenhed og følge Kong Frederik X og Dronning Mary på deres karettur gennem 

København. 

Foreningen af Officerer udenfor aktiv Tjeneste ønsker hjertelig tillykke og 

udtrykker sine bedste ønsker for regentparrets kommende virke. 

Jens Erik Frandsen 
Formand 

 

 

 

 

 

 

TRONSKIFTE 
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Hermed indkaldes til: 

FOUAT REPRÆSENTANTSKABSMØDE 

Torsdag den 18. april 2024 KL. 10:00 I ODENSE 

Mødested: Hærhjemmeværnsdistrikt Fyn, Vibelundsvej 70, Odense V (Højstrup)   

Foreløbig dagsorden: 

Valg af dirigent. Formandskabet foreslår major Ove Møller Kristensen. 

1. Beretninger. 
a. Landsformandens beretning om foreningens virksomhed i det forløbne år. 
b. Kredsformændenes beretning om kredsenes virksomhed i det forløbne år 

(max 5. min. pr. kreds). 
2. Fremlæggelse af det reviderede regnskab til godkendelse (2023). 
3. Foreningens virke i det kommende år. 

a. Landsformandens beretning om foreningens planer for det kommende år. 
b. Kredsformændenes beretning om kredsenes planer for det kommende år. 

4. Vedtagelse af budget for 2025 og fastsættelse af bidrag til foreningen for 2025. 
5. Valg af: 

a. Ingen på valg.  
6. Behandling af forslag fra formandskabet. 

a. Drøftelse af oplæg vedrørende opgaverne for: 

• Landsledelsen 

• Kredsbestyrelserne 

• Medlemmerne  
i relation til hvervning af nye medlemmer. 

b. Orientering om tjekliste ved dødsfald. 
c. Status for FOUAT´s medlemskartotek ved forretningsføreren. 

7. Behandling af forslag fra kredsbestyrelserne. 
8. Fastsættelse af tid og sted for næste repræsentantskabsmøde.  

Formandskabet foreslår torsdag den 1. maj 2025 samme sted. 
9. Eventuelt. 

 

Umiddelbart efter afslutningen af repræsentantskabsmødet, vil der blive afholdt 

formandsmøde med deltagelse af landsformanden og de fire kredsformænd. 

Der vil blive serveret morgenmad fra kl. 09:00. I bedes give Lars Falkenberg besked om 

ankomst til Højstrup. 

INDKALDELSE TIL FOUAT REPRÆSENTANTSKABSMØDE 
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Forslag fra kredsbestyrelserne til dagsordenens pkt. 7. skal være FOUAT´s forretningsfører 

(Erik Dreyer-Andersen e-mail: dreyer-andersen@webspeed.dk) i hænde senest fredag den 

15. marts 2024. Kredsbestyrelserne sender samlet tilmelding af deltagere til Erik Dreyer-

Andersen senest fredag den 22. marts 2024. Navn, grad og funktion bedes oplyst af hensyn 

til udarbejdelse af navneskilte. Transport foregår ved egen foranstaltning og for egen 

regning.  

Landskassen betaler forplejning til landsformand, redaktøren, dirigenten, FOUAT´s 

forretningsfører, FOUAT’s webredaktør, FOUAT´s skydeudvalgsformand, to 

repræsentanter fra hver kreds samt yderligere fire personer fra Fyns Kreds, som bistår 

med afvikling af arrangementet.  

Betaling for forplejning af yderligere deltagere vil blive opkrævet. 

 

 

Hvervning af nye medlemmer 

En af foreningens - og dermed kredsenes – store opgaver er at sikre en løbende 

tilgang af nye medlemmer. Det er en almindelig erfaring, at de bedste resultater opnås ved 

mund-til-øre metoden. Det betyder, at hvert enkelt medlem påtager sig i sin 

bekendtskabskreds at finde frem til personer, der kunne have interesse i at deltage i 

FOUAT’s aktiviteter og formå dem til at melde sig ind. 

Udover den naturlige kontakt til de forskellige foreninger i værnene har 

formandskabet tidligere på året haft møder med formændene for Centralforeningen af 

Stampersonel (CS) og Beredskabsforbundet og opnået deres tilslutning til, at de vil 

orientere deres medlemmer om FOUAT’s idégrundlag, organisation og aktiviteter – og om 

hvordan man bliver medlem. 

CS har følgelig i sit blad, CS Bladet Nr. 4 2023, indrykket en artikel (side 15) om 

FOUAT. Se https://cs.dk/fagforening/nyheder/cs-bladet/. Tilsvarende har 

Beredskabsforbundet i sit blad, FRIVILLIG Beredskab Nr. 6/2023, indlagt en omtale (side 

33). Se https://elbo.doweb.dk/doc/frivillig?artikelId=11310. 

Red. 

 

 

 

 

 

 

SKAF NYE MEDLEMMER! 

https://cs.dk/fagforening/nyheder/cs-bladet/
https://elbo.doweb.dk/doc/frivillig?artikelId=11310
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KØBENHAVNS KREDS 

Formand: Oberst Erling B. Flebbe, Amagerfælledvej 30, st. th., 2300 København S.  2078 2624 -     
foreningen.fouat@gmail.com – Tilmelding: tilmelding.fouat.kbh.kreds@gmail.com  
Logistik: Premierløjtnant Per Brix-Knudsen, Eskemosegårds Allé 42, 3460 Birkerød  4976 1217 – 
 : brix.knudsen@mail.dk   
Kasserer: Major Bo Haugaard, Østerbrogade 56D, 3. sal, 2100 København Ø. 
 5015 0390 -  freefly@godmail.dk,    
Bank: Reg.nr. 1551 Konto nr. 1127 7322.                   
Skydeudvalgsformand: Jens Bartholdy Norrby, jens.b.norrby@gmail.com 

 

Dødsfald 
 

Kredsen har modtaget underretning om, at  
æresmedlem i Københavns Kreds, løjtnant Ingrid Daege 

*15. oktober 1931 -17. december 2023 
er afgået ved døden. 
 

 
Løjtnant Ingrid Daege 

 
Ingrid Daege har gennem sit 92-årige lange levned haft en usædvanlig 

oplevelsesrig tilværelse. På godt og ondt tør man sige. Ingrid levede sin barndom og tidlige 
opvækst i Østprøjsen ikke langt fra Königsberg, det nuværende Kaliningrad. Det var i 
1930’ernes Tyskland og under 2. verdenskrig. Hende, hendes mor og storesøster valgte 
ved verdenskrigens slutning at undslippe russisk herredømme og tog derfor flugten fra 
hjemstavnen i 1945. Det var en særdeles voldsom oplevelse. Ikke kun for de tre, men for 
alle andre østprøjsere, som tog flugten. Ingrid har valgt at lade andre få del i den historie. 
Dels har hun gennem en årrække holdt foredrag om netop den epoke i hendes liv rundt 
omkring i hele landet, dels har hun — efter tilskyndelse fra et andet medlem af FOUAT 
Københavns Kreds — ladet beretningen gå videre ved at skrive en bog 1  om samme 
oplevelser.  

 
1 1 Bogen ”Min grumme fortid.” Den er udgivet i 2. oplag på forlaget Wisby & Wilkens. ISBN nr.: 9788789191607 
 

mailto:foreningen.fouat@gmail
mailto:tilmelding.fouat.kbh.kreds@gmail
mailto:brix.knudsen@mail
mailto:freefly@godmail.dk
mailto:jens.b.norrby@gmail.com
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Mens Ingrid Daege har været medlem af FOUAT Københavns Kreds har hun 
altid været aktiv og medlevende. I mange år var hun med på kredsens skydehold. Senere, 
da hun ikke var så sikker på hånden længere, var hun med som hjælper med den praktiske 
gennemførelse af skydningerne. Ingrid Daege var gennem mange år tillige medlem af 
Københavns Kreds’ kredsbestyrelse. 

I forbindelse med Københavns Kreds foredragsaftener var hun — så længe 
nogen kan mindes — med på holdet af ”taffeldækkere.” Det er de rare kredsmedlemmer, 
der sørger for at de, der er mødt op til aftenens foredrag, har kunnet sætte sig ved et pænt 
dækket bord i Hestestalden og i Glyksborgstuen. Ingrid var også til det sidste bidragyder 
på den logistiske side, idet hun stod for indkøb og levering af småkager til aftenens kaffe. 

Københavns Kreds valgte at belønne Ingrid Daege for hendes utrættelige, 
mangeårige indsats for foreningen ved at udnævne hende til æresmedlem. Det skete i 
2019 på årets Stiftelsesfest i december. Ingrid Daege blev tydeligvis beæret og rørt over 
den gestus. Det skal nævnes, at der var fuld enighed, om at dét var det rigtige at gøre. 

Ingrid Daege havde en viljekraft som få. Den har i sin tid utvivlsomt været 
medvirkende til at redde hende, hendes mor og søster frelst igennem fra Østprøjsen til 
Holsten. Samme evne gav på hendes helt gamle dage udslag i, at hun var aldeles sikker på, 
at hun uden problemer kunne bevæge sig op på 1. sal i Nordre Magasin i Kastellet, når der 
var arrangement deroppe. Sagen var, at hun hverken kunne klare at klatre op ad trappen 
eller ned igen ved egen hjælp. Så der skulle hele 6 granvoksne mandlige pensionister til at 
”skubbe” hende op ad trappen og gelejde hende ned igen efterfølgende. Det tog lidt over 
et kvarter hver vej. Ingen var ret meget i tvivl om, at Ingrid syntes, det var en super fin 
oplevelse. 

Det var karakteristisk for Ingrid, at hun stedse satte overliggeren højt. Da hun 
fyldte 90 år i 2021, erklærede hun, at hun agtede at leve til hun blev 92 år. Begrundelsen 
var den helt enkle og rørende, at hun på sin 92-års fødselsdag ville kunne opleve, at hele 
Danmark ville flage for hende (og for prins Christian, som blev 18 år). Sådan gik det, og så 
rakte kræfterne ikke længere. 
 



 
Kredsen har modtaget underretning om, at  
 

fhv. politimester, kaptajn (R) Karsten Petersen 
*8. juni 1943 - 30. december 2023 

er afgået ved døden. 
Karsten Petersen var medlem af Københavns Kreds gennem en kortere 

årrække. Han startede oprindeligt en militær løbebane og blev indkaldt i 1962. Han gik på 
Hærens officersskole og blev premierløjtnant i 1966. Karsten Petersen blev sendt til Gaza 
og indgik dér som en del af den Dansk-Norske Bataljon. Det var en rolig periode, og Karsten 
Petersen var heldig at komme hjem derfra inden 6-dages krigen brød ud i juni 1967. 
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Politimester, kaptajn (R) Karsten Petersen 

 
I Forsvaret blev hans fagområde intendantur. Efter hjemkomst fra Gaza 

begyndt han – sideløbende med den daglige tjeneste – at studere jura på Københavns 
Universitet og blev kandidat i 1974. Samme år blev han udnævnt til kaptajn. Han valgte at 
lade juraen få fortrinsret. I de følgende år blev det til forskellige jobs i det offentlige som 
jurist. I 1979 fik han ansættelse ved Politiet. I første omgang blev Karsten Petersen 
politifuldmægtig og anklager ved Gladsaxe politi. Derefter kom han i 1982 til Rigspolitiet 
med tjeneste i skiftende administrative og operative afdelinger og kravlede op ad 
karrierestigen for til sidst at blive politimester og chef for Politiskolen i 1990. Der var han 
ansat til pensioneringen i 2010. 

 
 

Foredragsrække 2023-II 

Sverige i NATO 
 
Torsdag den 16. november 2023 holdt kommendör Carl David ”Charlie” 

Philipson, forsvarsattaché ved de svenske ambassader i København, Oslo og Reykjavik 
foredrag om ”Sverige i NATO. Hvad det betyder for Sverige og hvad det betyder for NATO.” 

Den herværende svenske ambassadør, Charlotte Wrangberg, ledsagede 
kommendör Philipson. 

Kommendören indledte med et citat af Dr. John Lennox, fra Oxford Universitet, 
som siger: ”Nye ting er gamle ting, der hænder for nye mennesker”, en lidt strammere 
udlægning af samme bon mot er ”Den der ikke kender historien, er dømt til at gentage 
den.” 

Gennem mere end to århundreder har Sveriges forsvar været indrettet til at 
skulle beskytte Sverige mod fjender udefra. Under begge verdenskrige har Sverige 
opretholdt neutralitet og været et alliancefrit land. I tiden med svensk medlemskab af den 
Europæiske Union har Sverige været militært alliancefrit. Det svenske forsvar har været 
regnet som en væsentlig militær faktor i det nordeuropæiske rum.  
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Kommendör Carl David Philipson 

 

I Sverige som i det øvrige Europa gav Murens fald i 1989 anledning til en meget 
optimistisk holdning til sikkerhedsaspekterne i det det europæiske rum. En ekstrem 
holdning gående ud på, at der fra da af og i al fremtid ikke ville kunne opstå krig i Europa 
bredte sig. Med den præmis måtte det være i orden at indkassere den såkaldte 
fredsdividende. De fleste europæiske landes forsvar blev sat under sparekniven, det 
samme kom til at gælde i Sverige. Det svenske Forsvar blev officielt reorganiseret, reelt sat 
på slankekur. Man lagde om fra det hidtidige system, hvor kernen havde været forsvar af 
det svenske hjemland. Nu gik øvelsen ud på at forberede sig på at kunne deltage i 
konfliktløsning eller konfliktdæmpning rundt omkring i verdens brændpunkter. Parolen 
hed ”Expeditionary Forces” og samtidigt med det blev svensk Forsvars økonomi strammere 
og strammere. Regimenter blev nedlagt, fly og flyvestationer blev nedlagt og flådeenheder 
blev udfaset. Hvor man i mange år havde forberedt sig på et sovjetisk angreb over land og 
over Østersøen, mente man nu at kunne øjne et ”strategisk timeout.” Den truende 
Sovjetunion var erstattet af et fredeligt og dermed militært set sovende Rusland. 

Men filmen knækkede. Rusland overfaldt Georgien i 2008. Det gav anledning 
til eftertanke i Sverige. Næste russiske træk var invasionen i Ukraine i 2014, hvor Ukraines 
østlige provinser og Krimhalvøen blev besat. Disse russiske uprovokerede og uvenlige 
handlinger mod nabostater var for Sverige signalet til at sadle om. Svensk tiltro til, at 
Ruslands appetit på tidligere sovjetstater var mættet, fandtes ikke længere. Der var behov 
for at gribe til handling. Sverige mistede tiltroen til, at man kunne have et samarbejde med 
Rusland inden for militær sikkerhed i Europa. I Sverige blev erkendelsen, at det var 
nødvendigt at opruste, hvis man skulle kunne dæmme op for en russisk ekspansionistisk 
politik. Fra 2015 rykkede svensk sikkerhedspolitik sig, og man begyndte at investere i mere 
og mere moderne militært udstyr. På samme gang gik man i gang med at øge bemandingen 
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og effektivisere uddannelsen i det svenske Forsvar. Man styrede om fra at være reaktiv til 
at være proaktiv og tænke mere på forsvar af Sverige end på engagementer ude i verden. 

I 2016 blev der skabt et nyt strategisk koncept for svensk Forsvar. Man ønskede 
at forebygge konflikter og virke afskrækkende på en ydre fjende. Man stilede efter at opnå 
evnen til at hurtigt at kunne slå igen i tilfælde af egentlige fjendtlige aggressioner, alt med 
henblik på at vinde tid og skabe sig muligheder for operativ frihed. Det var i den 
forbindelse, at tanken om at slippe den mangeårige svenske alliancefrihed, blev skabt. Man 
ønskede at åbne op for muligheden for at vinde en eventuel konflikt sammen med andre 
(allierede) - frem for at se risikoen i øjnene for at måtte lide nederlag alene mod russiske 
overlegne styrker.  

Sveriges nærmeste nabo mod øst, Finland, følte sig sat i samme dilemma som 
Sverige. De to landes politiske ledere konkluderede i 2018, at nu var tiden kommet til skabe 
et militært samvirke på nær sagt alle felter de to lande imellem. Alt med henblik på at opnå 
gensidig sikkerhed inden for landenes territorier og i Østersøen.  

Tidspunktet, hvor man rent politisk i Sverige mærkede et skred i befolkningens 
holdning til at indgå i en militær alliance for at øge svensk sikkerhed, var den 24. februar 
2022. Datoen, hvor Rusland indledte sin såkaldte ”specialoperation” og overfaldt Ukraine. 
Europa og Sverige med oplever den værste sikkerhedspolitiske situation siden Anden 
Verdenskrig. Det står klart, at Rusland er villig til at tage store politiske og militære risici. 
Det russiske militær har udvist såvel grov brutalitet som stor udholdenhed. Men krigen 
mod Ukraine var ikke nødvendig for Ruslands sikkerhed. Det var et valg, man traf fra russisk 
side. Efter svensk opfattelse vil det forhold, at Rusland sejrer i Ukraine udgøre den største 
trussel mod Europas og Sveriges sikkerhed. Det var foredragsholderens opfattelse, at 
Rusland højst sandsynligt vil være i stand til at genopbygge sin militære styrke – og dermed 
forblive en trussel mod Sverige og Europa på langt sigt. 

I et svensk sikkerhedspolitisk perspektiv forklarede kommendör Philipson, at 
Sverige først og fremmest agter at fortsætte opbygningen af landets "Totalforsvar." 
Dernæst sætter man ind på at starte den største forandring i svensk sikkerheds- og 
forsvarspolitik i moderne tid. Det sker helt enkelt ved integreringen af Sverige i NATO. Man 
ved, at der er nogle knaster, der skal høvles af, fortalte foredragsholderen, men man føler 
sig fortrøstningsfulde. Og for det tredje – og ikke mindst – at støtte Ukraine, så de kan 
vinde og genvinde deres fulde frihed og territoriale integritet. 

Svensk Forsvar skal have sin personelstyrke forøget i såvel fred som krig, og den 
militære organisation skal styrkes. Målet er at få etableret hele 7 regimenter og flotiller. 
De er faktisk etablerede, men er endnu ikke fuldt operative. Mandskabsstyrken skal i tal 
øges, så svensk forsvar får 107.000 mand i sin krigstidsorganisation. Den svenske Hær skal 
organiseres i 4 brigader og en divisionsorganisation. Flåden skal udrustes med 5 ubåde, et 
nyt skib til signalopklaring og en ny generation af overfladekrigsskibe. Det svenske 
flyvevåben skal gøre brug af Gripen-kampflyene i C- og D-versioner, ligesom man skal 
indfase E-versionen af samme fly. På det civile forsvars område er der blevet oprettet et 
nyt og særligt embede, nemlig Minister for civilforsvar 
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Kommendör Philipson pointerede, at den nuværende svenske politiske 
forsvarsaftale blev indgået inden Rusland rykkede ind i Ukraine og den deraf forværrede 
sikkerhedssituation i Europa. I Sverige er man til fulde klar over, at der i sikkerhedsmæssig 
henseende er behov for et højere ambitionsniveau. Det blev forklaret, at de svenske 
forsvarsudgifter vil nå op på 2 % af bruttonationalproduktet, sådan som NATO foreskriver 
det. Og det vil ske allerede i 2024. En svensk Forsvarskommission har fået til opgave at 
udarbejde retningslinjer for en kommende forsvarsaftale. 

Der blev forklaret, at et ømt punkt for det svenske Forsvar er tilvejebringelse af 
tilstrækkeligt og kvalificeret personel. Der forestår et stort arbejde med uddannelse af 
meget nyt militært personel. Og i Sverige – som i Danmark – er det en stor opgave at 
fastholde personellet. Man skal bruge mange ressourcer på udvikling, forskning og 
indførelse af innovative processer. På materielsiden skal man fortsætte med at indkøbe 
nyt materiel og udrustning, hvor det er muligt at gøre dette. Man ønsker også at styrke 
svensk Forsvars kapacitet på efterretningsområdet. Endelig er det en svensk prioritet (mest 
på politisk hold) at sætte ressourcer ind på at sikre svensk medlemskab af NATO. Det var 
(og er fortsat i januar 2024) en stor opgave af få ryddet alle hindringer af vejen. 

For så vidt angår Sveriges relationer til og rolle i NATO, er det af overordnet 
betydning, at der stilles sikkerhedsgarantier. Men også at man indgår i en fælles 
operationel planlægning samt, at man bliver omfattet af det gensidige løfte om sikkerhed, 
med andre ord at organisationens traktat artikel 5 kommer til at gælde for Sverige også. 
Sveriges nationale forsvar bliver en del af NATO’s kollektive forsvar. Sverige – der allerede 
har været linket op til NATO gennem ”Partnership for Peace” aftalen siden 1994 – vil sigte 
efter at blive en solidarisk, aktiv og pålidelig allieret. Svensk Forsvar vil kunne bidrage til 
NATO’s afskrækkelse og forsvar. Man er fuldt ud klar over, at det med at få svensk Forsvar 
integreret i NATO såvel politisk som militært vil komme til at tage tid. Men kommendör 
Philipson betonede, at Sverige som et land i Nordeuropa får positiv geostrategisk 
betydning for NATO’s nordflanke. Man møder op med meget moderne udstyr med 
tilhørende veluddannet personel. Man vil qua dette hurtigt og effektivt være interoperabel 
med øvrige NATO-tropper. Kort sagt, svensk Forsvar vil fra dag ét kunne betragtes som 
netto bidragyder til NATO. 

Omkring krigen, der udkæmpes i Ukraine, forklarede foredragsholderen, at der 
er tale om helt almindelig anstændighed. At Sverige tror på en regelbaseret verdensorden, 
og sidst men ikke mindst er svenske interesser i krigen af rent sikkerhedsmæssig interesse. 
Lidt sat på spidsen kan Ukraine i et svensk perspektiv betragtes som et skjold mod russisk 
aggression. Sverige har indledningsvis leveret panserværnsvåben, kampvogne, artilleri- og 
luftforsvarssystemer. Man har lagt sig i selen for at prioritere en sikker genforsyning af 
leverede systemer. I kroner og ører beløber de svenske bidrag til Ukraine sig til mere end 
20 milliarder kroner. Det vil selvsagt påvirke svensk Forsvars egen kapacitet og den 
igangværende opbygning. 

Med hensyn til Nordic Defence Co-operation (NORDEFCO), så forklarede 
foredragsholderen, at Sverige fortsat står inde for det nordiske samarbejde. Sverige har 
netop i 2023 haft formandsposten i dette samarbejde. 
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Foredraget blev efter anmodning fra undertegnede holdt på engelsk. 
Ambassadør Charlotte Wrangberg gav i indledningen af seancen udtryk for, at det ikke 
burde kunne forekomme, at man brødrefolkene imellem måtte ty til engelsk i et foredrag 
af den art. Ambassadøren fik forklaret, at med de mange militære termer, som et sådant 
foredrag nødvendigvis måtte indeholde, ville rigtig meget af meningen med de fremlagte 
oplysninger gå tabt, hvis det skete på svensk. Helt enkelt fordi termerne er så vidt 
forskellige i de to landes militær. Danske begreber på det felt er nu om stunder – efter 
mere end 60 års medlemskab i NATO – i den grad gennemsyret af engelsk terminologi. 
Ambassadøren medgav efterfølgende, at det af forståelsesmæssige grunde var rigtigst 
med en engelsk fremlæggelse. 

Der var 43 kredsmedlemmer mødt frem. De fik en solid og særdeles interessant 
indføring i de svenske anstrengelser for at opnå NATO medlemskab. Der var rigtig mange 
gode spørgsmål fra de fremmødte. De blev alle besvaret bredt og fyldestgørende. Det var 
i det hele taget en særdeles god fremlæggelse, som kommendör Philipson leverede for os. 

Erling Flebbe 

 

 
Billede: Totalförsvarets Forskninsinstitut (Sverige) 

 

 
USSR’s offensive planlægning for Skandinavien. Oplysninger fra generalløjtnant Vladimir Cheremnikh, første 

vicestabschef i Leningrads Militærdistrikt, 1982-1986. 
Kilde: www.kalla-kriget.se/sverige/militart/krigsplanlaggning/wp-planer.php 

http://www.kalla-kriget.se/sverige/militart/krigsplanlaggning/wp-planer.php
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Forsvarets materielanskaffelser over de næste 10 år 
Torsdag den 30. november 2023 holdt generalløjtnant Kim Jesper Jørgensen, 

chefen for Forsvarsministeriets Materiel og Indkøbsstyrelse (FMI), foredrag om ”Det nye 
forsvarsforlig – Forsvarets materielanskaffelser over de næste 10 år.” 
 

 
Generalløjtnant Kim Jesper Jørgensen 

 
Generalløjtnanten indledte med kort at ridse organisationen FMI op. 

Organisationens slogan lyder ”Materiel og IT til tiden – i fred, krise og krig.” Der er over 
2.700 ansatte i FMI, som er tjenstgørende på 45 tjenestesteder rundt om i kongeriget, 
herunder i Grønland. Ledelsen har domicil i Ballerup. Rent organisatorisk er FMI underlagt 
Forsvarsministeriet som én af otte styrelser.  

Kim Jesper Jørgensen lagde ikke skjul på, at det store gearskifte de senere år 
var helt klart begrundet med Ruslands overfald på Ukraine den 24. februar 2022. Den dag 
lød startskuddet til en ændret politisk holdning til Forsvaret. Indtil da havde bagtæppet 
heddet ”fredsdividende” efter Murens fald i 1989. En stadig udhuling af Forsvaret var sket 
på alle området. Materiel, personel, uddannelse og faciliteter. På alle områder er man 
jævnt hen blevet mere og mere nødlidende.  

Parolen kom pludselig til at lyde, at nu skulle skeen i den anden hånd. Men – 
som generalen forklarede – overalt i NATO har man på det seneste haft travlt, endda meget 
travlt med at tilvejebringe udrustning og materiel for at kunne gennemføre en reel 
oprustning. Alle steder undtaget i Danmark. I Danmark er der ikke meget, der har rykket 
på sig med hensyn til konkret genoprustning. Det burde være en kendt sag, at inden for 
staten er det ikke muligt at gennemføre anskaffelser uden at der er hjemmel til det. Altså 
at Folketingets Finansudvalg har godkendt, at pågældende udgift afholdes. Processen er i 
sin enkelhed, at en styrelse, her FMI, konciperer et aktstykke (tilladelse til at afholde en 
udgift), Forsvarskommandoen giver sit samtykke, Forsvarsministeriets Departement 
clearer udgiften med Finansministeriet og Finansudvalget giver den endelige godkendelse. 
Denne normale proces kører for tiden ret langsomt.  



Side - 14 - af 36  

  

I tiden efter Murens Fald og indtil overfaldet på Ukraine har alle Forsvarets 
aktiviteter været centreret omkring militære operationer ude omkring i verden. 
Fredsbevarende, fredsskabende eller samfundsopbyggende aktiviteter under FN’s eller 
NATO’s auspicier. Men nu er fokus rykket tilbage, og det er forsvaret af nærområdet, der 
skal prioriteres.  

På logistiksiden har næsten hele tyngden ligget omkring støtte til Ukraine siden 
det russiske overfald på landet den 24. februar 2022. Alt brugbart, der har kunnet pilles 
ned fra hylderne på Forsvarets depoter er blevet sendt østover, og det fortsætter i en ikke 
nærmere defineret fremtid.  

Vedrørende forsvarsforliget forklarede foredragsholderen, at der er politisk 
enighed om at tilvejebringe midler (ca. 34 mia.kr.) til at dække det efterslæb, som 
Forsvaret rent faktisk slås med.  

Generalløjtnanten refererede også, at der omkring forsvarsforliget er kommet 
politiske udmeldinger, om at Danmark vil nå NATO-målsætningen om at anvende 2 procent 
af bruttonationalproduktet på forsvar. Den målsætning forventes dog først at ville være 
opfyldt i 2028 2 ). Jævnfør referatet af foredraget om svensk forsvar ovenfor      
Målsætningen er indeholdt i forsvarsforliget for perioden 2024-2033. Samme forligs 
økonomiske ramme omfatter investeringer i det danske Forsvar på cirka 143 mia. kr. Set i 
det lys skulle der være midler nok at anvende på bl.a. materielanskaffelser, mere fordi det 
i forligsteksten er specificeret, at 20 procent af forsvarsbudgettet skal anvendes til 
investering i nyt materiel. Men ét er at lægge en plan for tilvejebringelse af midler til 
Forsvaret, noget andet er at få pengene frigivet til disponering. 

Kim Jesper Jørgensen forklarede, at FMI har den del udfordringer foran sig. 
Sagen er, at efter den udhuling, der gennem årtier er sket med det danske forsvar, står 
man reelt over for noget man godt kan betegne som en egentlig genopbygning. Der er 
mangler på nær sagt alle områder, på nogle områder endda store og graverende mangler. 
For FMI medfører opsvinget, at organisationen står over for mange store opgaver. Man 
forventes at gennemføre anskaffelser af væsentligt mere materiel og forsyninger, end man 
tidligere har gjort. FMI forventes også at komme op i omdrejninger, fordi mange af 
anskaffelserne har karakter af ”straks-anskaffelser”. På en række områder er der tale om 
et teknologisk løft af Forsvaret, helt enkelt fordi det materiel, der skal anskaffes, er senere 
udviklinger af tidligere anskaffede eller i forvejen kendte våbensystemer og udrustning.  

For nogle årtier tilbage var det i reglen sådan, at det seneste skud på stammen 
m.h.t. avanceret udstyr var udviklet af de enkelte landes militær. De dage er længst forbi. 
Det betyder, at når FMI nu om stunder anskaffer topmoderne materiel eller software, vil 
de dele som hovedregel være opfundet, udviklet eller videreudviklet af industrien. Enten 
ved at industrien selv har forsket og produceret delene eller at forskningscentre 
henholdsvis universiteter har stået for udviklingen eller her bidraget med knowhow.  

FMI gør brug af danske leverandører, hvor det er muligt. Ideelt set burde en 
”køb dansk”-løsning være en styrkelse af forsyningssikkerheden. Det samme gør det 

 
2) (Det kommer til at gå noget langsommere end hos vort svenske broderfolk. Sverige melder ud, at de vil nå 2 procent af bruttonationalproduktet til det 

svenske forsvar allerede i 2024) 
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forhold, at FMI i størst mulig udstrækning skal gå efter standardvarer, hvor det 
overhovedet er muligt at gøre det. Men man skal også gøre brug af eller udbygge 
samhandel ved at benytte sig af eksisterende internationale samarbejdsfora. Det være sig 
på bilateral basis gennem det nordiske samarbejde, inden for EU eller NATO. I den 
henseende er der reelt intet nyt under solen – men de internationale 
anskaffelsesmuligheder anvendes i større udstrækning end tidligere. 

Generalløjtnanten omtalte den nye Cyberdivision, som blev oprettet tidligere 
på året. Reelt var der tale om en sammenlægning af to tidligere selvstændige enheder 
under FMI. I den sammenhæng er vi alle bekendt med, at fremmede magter løbende på 
Internettet retter angreb mod så at sige alle det danske samfunds virksomheder, private 
som offentlige. På det felt er det Cyberdivisionens opgave dels at drive Forsvarets IT-
systemer på en optimal måde, dels at beskytte de samme systemer imod hacker-angreb. 

På teknologi siden agter FMI at spille på alle tænkelige strenge, der findes med 
henblik på at få engageret samtlige de kapaciteter, der i så henseende findes i det danske 
samfund. Det handler naturligvis om alle med forstand på de dele i Forsvaret, inden for 
øvrige statslige institutioner, universiteter og højere læreanstalter. Det ligner en generel 
mobilisering på feltet. 

Apropos det rent indkøbsmæssige, altså at skaffe materiel og udrustning til 
Forsvaret, så er der ikke ét eneste felt, hvor der ikke skal tilvejebringes noget. Det bør kun 
kunne gå fremad. Men nemt er det ikke, for ingen af de store, vanskelige og mangeartede 
opgaver løser sig selv. Generalløjtnant Kim Jesper Jørgensen har brug for alle de eksperter 
der kan stampes op af jorden.  

Der var 40 kredsmedlemmer mødt op. De fik sig én på opleveren. Sagen er den, 
at det meste af det, der er nævnt i dette referat, er afskrift af de PowerPoint slides, 
foredragsholderen havde bragt med. Men de fremmødte fik en ærlig og redelig forklaring 
om, hvor skabet står lige nu. Man var som tilhører ikke just glad og begejstret for det, der 
blev fortalt, men det var svært befriende at lytte til én, der havde modet til af fortælle os 
om en svær tid. Ingen i Gamle Varmecentral kunne den aften være det mindste i tvivl om, 
at FMI har mere end nok at tage fat på. De fremmødte havde gode spørgsmål, som 
generalen besvarede med solide, faktuelle oplysninger; bredt og fyldestgørende. Det var 
en særdeles fin oplevelse at overvære generalløjtnant Kim Jesper Jørgensens redegørelse 
om, hvordan det er i 2023 at holde roret for én af Forsvarets tunge styrelser. 

Erling Flebbe 


Foredragsrække 2024-I 
BEMÆRK! Alle vinterens og forårets foredrag m.v. gennemføres i Spisesalen på 

1. sal over Kantinen i Nordre Magasin. Det sker fordi, vi ikke kan få adgang til Gl. 

Varmecentral før langt hen på året 2024. Det giver selvsagt problemer for gangbesværede 

medlemmer, hvilket beklages meget. Der vil sædvanen tro efter foredrag være et 

efterfølgende traktement. Og det foregår på den måde, at bordene blive dækket oppe i 

selve spisesalen. Så spisesalen kommer på den måde til både at udgøre det for foredragssal 
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og spisesal på samme gang. Det gør, at kredsmedlemmerne kommer til at være en smule 

delagtige ved at være behjælpelige m.h.t. at rykke rundt på stole m.v.  

Kuvertprisen er fortsat á kr. 180. Hvis man alene ønsker at overvære selve 

foredraget, er deltagerprisen kr. 30. Ved indbetaling af beløb for deltagelse i det enkelte 

arrangement, hvad enten dette sker over Københavns Kreds’ bankkonto (reg. 1551 konto 

nr. 1127 7322) eller via MobilePay på nr. 2078 2624, bedes man i bemærkninger til 

overførslen anføre datoen for arrangementet. Dette for at lette administrationen af 

samtlige indbetalinger. 

Torsdag den 29. februar kommer generalmajor Jacob Alexa, chefen for 

Udviklingsstaben i Forsvarskommandoen Om dansk forsvars udvikling over de kommende 

10 år 

Torsdag den 14. marts var det oprindeligt meningen, at Københavns Kreds’ 
medlemmer skulle kunne opleve et foredrag af generalmajor Anders Mærkedahl Pedersen, 
chefen for Forsvarsministeriets Etablissementsstyrelse (FES). Generalmajoren har 
imidlertid måttet melde forfald, men stillet i udsigt, at han vil møde op i kredsen den 7. 
november i år. Vi krydser fingre. 

Men hvad så? Ved hurtig handling er det lykkedes at skaffe en rigtig god 
substitut på dagen – og med et godt emne. Et emne, som Københavns Kreds ikke i nyere 
tid har haft på foredragsrækken. Der er tale om, at vi har fået fat i kredsens æresmedlem, 
professor Peter Viggo Jakobsen. Han har lovet at ville gøre et forsøg på at give os en 
forklaring på tilstandene i Mellemøsten. Der sker – som alle ved – mange gruelige 
tildragelser på de kanter. Vi håber, at vi gennem Peter Viggo Jakobsens foredrag kan få en 
afklaring af, hvad der egentlig er på gang. 

 


Professor Peter Viggo Jacobsen (Foto: LinkedIn) 
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Klipfisk-frokost 
Afslutningen på vinterens/forårets indendørs arrangementer foregår torsdag 

den 11. april 2023 kl. 12:00.  
Da vil kredsens medlemmer – igen - kunne sætte sig til bords i et lokale i Nordre 

Magasin i Kastellet og nyde en veltillavet menu bestående af klipfisk ”med det hele.” Når 
der står ”i et lokale i Nordre Magasin,” er det fordi det i skrivende stund ikke er klarlagt, 
om det bliver i Hestestalden eller i Spisesalen på 1. sal. Nærmere tilgår, idet kredsens 
medlemmer får besked med e-mail direkte. 

Sidste år (2023) var der ikke mindre end 32 kredsmedlemmer, som sluttede op 
om arrangementet. Smag og behag er som bekendt forskellig fra person til person. Og det 
er med klipfisk på samme måde. For enten kan man slet ikke lide det, eller også holder man 
rigtig meget af det.  

Er man med på idéen, vil der være mulighed for at komme til fadene den 11. 
april. Hvis det lyder fristende, så meld dig til. Seneste tilmelding er tirsdag den 2. april 2024. 
Kuvertprisen har bestyrelsen sat til kr. 300.  

Vel mødt! 


 
Nye medlemmer 

Vores nye medlem Søren Enemark skriver:  
”Jeg er blevet kontaktet af FOUAT, fordi jeg fulgte foreningen på Facebook. Grunden til, at 
jeg blev følger, var, at min politiske kollega i Glostrup Kommunalbestyrelse spurgte, om jeg 
ikke ville følge med. Vi er politiske kolleger, men ikke fra samme parti. Torben Martinsen 
repræsenterer Venstre, mens jeg er socialdemokrat. 
 

 
Søren Enemark 

 

Jeg har en lidt anderledes indgang til FOUAT, end mange af jer andre, idet jeg 
kommer fra Beredskabsforbundet, som specielt varetager de frivillige i Beredskabets 
interesser. 
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Jeg aftjente min værnepligt ved Bornholms Værn i årene 1969–1971. Jeg endte 
min tjeneste som sergent. Det var min mening, at jeg ville fortsætte i forsvaret efter 
værnepligten, men forskellige omstændigheder gjorde, at det ikke blev sådan. 
I 1980 flyttede vi til Glostrup. Jeg havde på det tidspunkt været folkeskolelærer fra 1975, 
og jeg blev lidt efter lidt en del af lokalsamfundet. Efter vi kom til Glostrup, blev jeg medlem 
af Socialdemokratiet, og jeg har haft forskellige poster som f.eks. redaktør af vores lokale 
partiblad og formand, indtil jeg blev valgt ind i kommunalbestyrelsen i 1990. 

Jeg blev ansat som deltidsansat brandmand ved Vestegnens Brandvæsen i 1982 
samtidig med, at jeg var lærer/overlærer på den lokale folkeskole. Ved brandvæsenet blev 
jeg uddannet som chauffør af 2. sprøjten, af drejestigen og som røgdykker. Jeg sluttede 
mit engagement i brandvæsenet i 2009. Jeg fik medaljen for 25 år tjeneste i 2009. 

Efter et par genindkaldelser blev jeg i 1983 efter ansøgning overflyttet til 
Civilforsvaret. Her fik jeg medaljen for 25 års tjeneste i 2010. Jeg har i øvrigt stadig kontrakt 
om frivillig tjeneste i Beredskabet, men jeg er ikke aktiv. 

I 1990 forlod jeg folkeskolen for at blive konsulent ved Civilforsvars-Forbundet. 
Efter meritoverførsel og diverse lederuddannelser blev jeg i 1991 uniformeret med 1 b-
roset. Samme år var jeg medarrangør af en verdenskongres for frivillige fra hele verden. 
Det foregik i København, og på slutdagen blev formanden De Frivillige Brandværn i 
Sønderjylland og jeg tildelt en orden for vores arbejde.  

I 2007 blev jeg udnævnt til chefkonsulent og souschef og fik 2 b-rosetter på 
skuldrene. Jeg er blevet tildelt Beredskabsforbundets hæderstegn. 

Siden 2010 har jeg levet af mit politiske arbejde. I dag er jeg formand for Miljø-
, Teknik- og Ejendomsudvalget og Økonomiudvalget, og jeg har forskellige poster i 
bestyrelser bl.a. formand for Glostrup Forsyning A/S, i Biofos og VEKS, og jeg er medlem af 
Distriktsudvalget for Hjemmeværnet, Storkøbenhavn Syd. 

I min fritid er jeg medlem af Loge nr. 104 Ethica i Odd Fellow Ordenen. Jeg er 
pt. logens overmester. Jeg bor stadig i Glostrup, er gift på 53. år, har 2 børn og 5 
børnebørn”. 



 
Nyt medlem: Oberstløjtnant (Pens.) Niels Henrik Johansen 
 
Niels Henrik Johansen fortæller:  

Med udgangen af november sidste år blev jeg hjemsendt fra Forsvaret efter 42 
års tjeneste. Jeg har valgt at melde min ind i FOUAT for fremover at kunne mødes med 
kollegaer og deltage i nogle af foreningens mange spændende aktiviteter. 
En varm sommerdag i 1981 gik jeg ind ad porten til Sandholmlejren for at aftjene min 
værnepligt, men allerede da var det med en intention om at blive officer. Efter endt 
sergentskole i Sønderborg var jeg indledningsvis sergent i Sandholm og senere på 
Gothersgade Kaserne. De grundholdninger som tjenesten i Livgarden gav mig, har været 
et fundament for hele min tjeneste. 
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Oberstløjtnant Niels Henrik Johansen (Foto: Sara Skytte) 

 
I perioden 1982 til 1986 var jeg kadet på Officersskolen, hvor jeg gik i Klasse 

Bülow, som for resten var den sidste klasse, der gennemførte den fireårige A-
officersuddannelse. Jeg var i fm. et to-ugers artillerikursus i Varde blevet betaget af 
teknikken bag ”skyderiet”, så jeg mødte glad ind ved Nybølbatteriet (2/1AA/Kongens 
Artilleriregiment) som nyudnævnt premierløjtnant og næstkommanderende ved årsskiftet 
1986/1987. I min tid ved 1. Artilleriafdeling (AA) var jeg bl.a. med til at skifte fra korte rør 
på M109 til de lange og uddanne et selvkørende haubitsbatteri på ni måneder – det sled 
meget på materiellet primært pga. de urutinerede kørere, men vi kom i mål. På en af 1. 
Sjællandske Brigades koldkrigsøvelser i 1992 kom chefen for Hærens Operative Kommando 
forbi kommando-stationen ved 1AA for lige at se mig an, og inden længe blev jeg 
kommanderet til Århus som adjudant. En virkelig spændende tid, hvor jeg som ung officer 
lærte at 2+2 ikke altid er 4! 

Efter endt Operations- og Føringsuddannelse (OFU) samt Stabskursus II var mit 
første job som nyudnævnt generalstabsofficer ved Forsvarets Efterretningstjeneste, hvor 
jeg bl.a. arbejde med krigen på Balkan. Herefter et par år i Planlægningsstabens 
Udviklingsafdeling (PLU2) i Forsvarskommandoen (FKO) i Vedbæk, hvor min hovedopgave 
var udfærdigelse af Danmarks hærbidrag til NATOs forsvarsplanlægning, men jeg blev også 
indrulleret i FKO Situationsrum pga. NATOs bombning af Serbien og Kosovokrigen.  

I 2000 blev jeg udstationeret til Polen som stabsofficer til hovedkvarteret for 
Multinational Corps North East (HQ MNC NE), som stadig var under opbygning. Tilbage til 
artilleriet igen i 2006, nu som chef for 3. Førings- og målopklaringsafdeling, Dronningens 
Artilleriregiment i Varde. Afdelingen stod for udsendelse af Målopklaringsdeling ARTHUR 
og Tactical Air Control Parties til det danske kontingent til International Security Assistance 
Force (DANCON ISAF) i Afghanistan.  

I 2008-2009 fik jeg muligheden for at blive udsendt som chef for Det Danske 
Kontingent i Kosovo (KFOR19) – vel nok min bedste chefperiode, hvor jeg fik en snært af 
hvad (selvpåtaget) helhedsansvar betyder for mulighederne og dynamikken i en 
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international kampgruppe bestående af danske, estiske og franske soldater. Efter 
hjemkomst gik turen til Haderslev som stabschef i 1. Brigade. Brigadens hovedopgave var 
at uddanne og udsende kampbataljoner til DANCON ISAF.  

Ledelsesmæssigt har det altid fascineret mig at arbejde i internationale 
enheder og stabe, fordi der er stor national forskel på forståelsen af begreber som 
”ansvarsfølelse”, ”opgaveløsning” og ”korpsånd” – det er forskelligheder, som man kan 
spille på i det daglige. Derfor var det uden tøven, at jeg i 2011 drog til Mons i Belgien, hvor 
jeg skulle arbejde i NATO’s Allied Command Transformation, Staff Element Europe som 
afdelingskoordinator. Afdelingens hovedopgave var at omdanne NATOs politiske 
ambitionsniveau til hvor mange brigader, skibe, fly o.l., som NATO konkret skulle bruge. I 
2015 blev jeg tilbudt endnu en periode ved MNC NE og endda som Chief Fires, så jeg slog 
til med det samme. Gensynet med Szczecin var godt, og korpset gennemgik en spændende 
omlægning fra at være på lavt beredskab til højt – en proces der medførte mange øvelser 
og krav om nytænkning. 

I fm. min tidligere tjeneste ved FKO havde jeg en del rejser til Baltikum, idet jeg 
indgik i en lille gruppe, der skulle rådgive de baltiske lande forud for optagelse i NATO. 
Endvidere gik de fleste af MNC NEs øvelser ud på at befri de baltiske lande efter besættelse 
af den onde og til lejligheden opfundne militæralliance OCCASUS (navn for en fiktiv 
fjendtlig alliance mod NATO). Jeg havde derfor opbygget et rigtigt godt kendskab til de 
baltiske lande og så derfor i 2018 stillingsopslaget som forsvarsattache i Baltikum som et 
naturligt spor at følge. Som forsvarsattache boede jeg i dejlige Vilnius, men havde også 
ansvaret for Estland og Letland. En meget intens periode, hvor frygten for russiske 
aggressioner – især efter Ruslands fornyede angrebet på Ukraine i februar 2022 – præger 
de væbnede styrker med et imponerende resultat: De baltiske lande bruger alle ca. 3 
procent af BNP på forsvaret, alle er ved at opbygge en divisionsstruktur med 
langtrækkende artilleri, luftværn og pansrede brigader. 

Nu har jeg afleveret min uniform og er i en omstillingsperiode, hvor jeg skal 
falde ind i rollen som pensionist – heldigvis sammen med min hustru, Lisbeth, som hele 
tiden har været en solid støtte. 

Jeg glæder mig til at møde jer alle til de forskellige FOUAT-arrangementer - nok 
primært i København, da jeg bor på Frederiksberg. 
 

FOUAT byder de nye medlemmer hjertelig velkommen! 
 



Mærkedage i Københavns Kreds 
 
Den 3. marts 2024 fylder flyverløjtnant II (R) Erik Sjørslev Jensen 90 år. 
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Flyverløjtnant II (R) Erik Sjørslev Jensen (Foto: FOUAT) 

 



 
Oberst Kurt Refsgaard fylder 75 år den 31. marts 2024.  

Kurt Refsgaard har i mere end 40 år haft et varieret tjenesteforløb i Forsvaret 
med funktioner i Hæren, Flyvevåbnet og i værnsfælles funktioner i Forsvarskommandoen. 
Indkaldt til Jyske Luftværnsregiment i Tønder den 1. april 1968. Efter officersuddannelsen 
i 1974 igen tilbage til Jyske Luftforsvarsregiment. Umiddelbart efter gik turen til 
Flyvevåbenet og Karup som delingsfører, operationsofficer, dernæst til Aalborg som 
næstkommanderende og efterfølgende chef for eskadrillen. 

 

 
Oberst Kurt Refsgaard (Foto: Privatfoto) 

 
Herefter fulgte år med stabskursus (VUT I og II) ved Forsvarsakademiet 

afvekslende med tjeneste ved Forsvarskommandoen dels som sagsbehandler i 
operationsstaben – daværende ODA 1 og ODA 2 – samt chef for Budgetsektionen i 
økonomistaben. Alt suppleret med efteruddannelsesophold i dels USA og Europa. Derefter 
afdelingschef for Økonomiafdelingen ved Flyvematerielkommandoen efterfulgt af tjeneste 
ved Flyvertaktisk Kommando som chef for Driftsdivisionen og en kortere periode som 
fungerende stabschef. 
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Der er dog også blevet tid til andre oplevelser end det tjenstlige; således var 
Kurt Refsgaard en af deltagerne i år 1994, hvor Forsvaret stillede et hold til deltagelse i 
Dansk Management Centers konkurrence i virksomhedsledelse. Holdet vandt suverænt 
danmarksmesterskabet og europamesterskabet, sluttende med også at vinde det 
uofficielle verdensmesterskab i Hong Kong mod de nærmeste konkurrenter, som var Hong 
Kong, Indien, Malaysia og Australien. 

Ved siden af de faste arbejdsfunktioner, har Kurt Refsgaard haft sit hjerte ved 
projekter i de centrale østeuropæiske lande. Et projektarbejde, der tog sin start i 1995. 
Først i perioden 1995 til 2003 som værtsfamilie for unge studerende fra Polen, Estland, 
Letland og Litauen. Personer i en alder på 18–9 år, der boede i Kurts og hustruens hjem det 
første halve år af deres studieperiode i Danmark. Det blev i alt til 8 unge personer, hvor 
der stadig stor kontakt til 5 af dem og deres familie. 

Kurt Refsgaard fortsatte sit engement i det centrale Østeuropa med projekter 
gennemført under overskriften ”Sikkerhedspolitisk samarbejde” og ”Freds- og 
stabilitetsskabende aktiviteter”.  Projekter der startede i Polen i 1996 efterfulgt af et par 
år i Baltikum. Det store projektarbejde har dog været i Albanien og ved landene på BALKAN, 
hvor specielt Kroatien, Montenegro og Serbien har fyldt meget frem til 2018. 
Projektarbejde tog en kort afstikker til Ukraine i 2016-2017 og en periode i Kenya fra år 
2015–2019. 

Projektarbejde blev gennemført ved siden af den faste arbejdsfunktion frem til 
formel pensionering 30. november 2009 fra funktionen som chef for Flyverhjemmeværnet, 
men Kurt Refsgaard fortsatte projektarbejdet som konsulent frem til ultimo 2019.  

Ud over projektarbejdet har der også været tid til at være sammen med venner 
og familien, ikke mindst de fire børnebørn, samt tid til at nyde løbe- og gåture samt 
motionscenter og derudover ferierejser. Endvidere bliver der afsat tid til medlemskabet af 
Odd Fellow Ordenen. 
 



 
Den 11. april fylder stabslæge Torben Stæhr Johansen 85 år.  
 

 
Stabslæge Torben Stæhr Johansen (Foto: Privatfoto) 
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Torben Stæhr Johansen blev student fra Sankt Jørgens Gymnasium i 1958. 
Samme år og året efter studerede han ved Polyteknisk Læreanstalt. Skiftede derefter over 
til lægestudiet ved Københavns Universitet, hvor han afsluttede i 1967. Inden da havde 
han gennemgået rekrutuddannelsen i Padborglejren i 1964.  

Torben Stæhr Johansen blev i 1969/70 uddannet som underlæge på 
Jægersborg Kaserne og var efterfølgende SAR læge på Flyvestation Værløse. I 1977 blev 
han overlæge samme sted. I 1978 blev han speciallæge i kirurgi. I 1981 gennemgik han en 
videre uddannelse i aerospace-medicin ved US Air Force School of Aerospace Medicine. 
Han har efterfølgende arbejdet som læge og kirurg i Danmark, Sverige og i USA samt på 
Thule Air Base i Grønland. I 1989 blev han stabslæge i Flyvevåbnet. I 1993 var han en kort 
overgang udsendt som kirurg ved FN’s kontingent i Ex-Jugoslavien, det såkaldte United 
Nations Protection Force (UNPROFOR). I 1999 blev han pensioneret fra Forsvaret.  

I perioden fra 1982 til 2020 var han cheflæge ved British United Provident 
Association (BUPA) International Health Insurance. I 2021/22 var han observationslæge for 
Covid-vaccination i Region Hovedstaden, Ballerup. Fra da af overgik han til en egentlig 
pensionisttilværelse. 
 



 

Major Bjørn Hartmann-Madsen fylder 85 år den 21. april 2024.  
Efter nysproglig studentereksamen fra Akademisk Studenterkursus i 1962 

aftjente han efterfølgende sin værnepligt i Flyvevåbnet (1962-1964), herunder 
sergentuddannelse ved Flyvevåbnets Sergentskole, Kontrol & Varsling. Kontraktansættelse 
i 1965 som sergent og oversergent. Sideløbende indskrevet på Københavns Universitet 
(jura, 1. del).  
 

 
Major Bjørn Hartmann-Madsen 

 
Bjørn Hartmann-Madsen indtrådte i januar 1968 (efter filosofikum på 

Københavns Universitet) på Flyvevåbnets Reserveofficersskole. Efter afsluttet uddannelse 
forrettedes tjeneste på Flyvestation Værløse, Jordforsvarssektionen. Tjeneste i 
Flyverhjemmeværnet 1969-1972 (i nr. i Flyvevåbnet) og gennemgang af Officerskursus på 



Side - 24 - af 36  

  

Flyvevåbnets Officersskole i 1972. Fast ansat i Hjemmeværnet 1972, sagsbehandler i 
Hjemmeværnskommandoens Materielsektion 1975 - 1977 herunder gennemgang af 
Stabskursus i Forvaltning ved Forsvarsakademiet 1977-1978. Herefter sagsbehandler i 
Hjemmeværnsstabens Økonomisektion/afdeling (1978-1986), ansat som tjenestemand og 
udnævnt til sektionschef i 1985. Medio 1986 tilbageført til Flyvevåbnet (efter ansøgning) 
frem til april 1999, udnævnt til major i 1987, sektionschef på Flyvestation Værløse 1992-
1993 (Stationsforsvaret m.m.), sagsbehandler i Forsvarskommandoens Studie- og 
Udviklingssektion 1998-1999 og pensioneret i 1999.  

Bjørn Hartmann-Madsen blev i 2006 tildelt Forsvarets Fortjensttegn for God 
Tjeneste 40 år med egeblad i guld og Flyvevåbnets 25-års Fortjensttegn for God Tjeneste 
(1991) samt Hjemmeværnets Fortjensttegn. 

Efter pensioneringen kontraktansat som sagsbehandler i 
Forsvarskommandoen med opgave at screene klassificerede arkiver. I 2002 blev han ansat 
af Forsvarsministeriets Departement for dér at påbegynde screening af arkiverne. Senere 
udvidet til også at omfatte sagsbehandling af borgerhenvendelser om arkivadgang til 
Forsvarsministeriets arkiver. Ultimo 2005 blev han opfordret til at indtræde som 
Forsvarsministeriets beskikkede medlem af Udvalget vedrørende tilgængelighedspraksis 
(Arkivloven), et arbejde han med en enkelt afbrydelse fortsatte frem til efteråret 2017. 

Major Bjørn Hartmann-Madsen var medlem af Royal United Services Institute 
for Defence Studies (RUSI), Whitehall, London, i perioden 1979–1999. I november 2016 
udgav han bogen “Flyvevåbnets Reorganisering 1954-1956” om Air Chief Marshal Saunders 
(Royal Air Force) virke som luftmilitær rådgiver for Flyvevåbnet (og Forsvarsministeriet) i 
perioden 1954–1956. Bogen indbragte ham Flyvevåbnets Jubilæumsfonds Legat og 
Commander’s Coin den 2. oktober 2017. 

 


 

Den 26. april 2024 fylder Niels Christian Roelsen 85 år. 
 

Københavns Kreds ønsker TILLYKKE!  

 

 

 MIDT- OG VESTSJÆLLANDS KREDS 
 

Formand: Oberstløjtnant Tonni Schumann, Drosselvænget 10, 4060 Kirke Såby  

 5186 1820- : tonni.schumann@gmail.com  
Forretningsfører: Premierløjtnant Peter B. Thomsen, Husrækken 1, 4180 Sorø  

 2966 6318 -  pbt@sorfam.dk 
Kasserer: Premierløjtnant Søren Nør, Falkevej 22, 4261 Dalmose  

 2536 3574 - : falk4261@gmail.com        Bank: Reg.nr. 9570 Konto nr. 13535450 

 

Kære Medlemmer, 
 

Indkaldelse til generalforsamling torsdag den 29. februar 2024 kl. 19:30  
på Skovsøgård, Skovsøvej 10, 4200 Slagelse 

 

mailto:tonni.schumann@gmail
mailto:pbt@sorfam.dk
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Hermed indkaldes til den årlige generalforsamling med følgende dagsorden: 
 
1.  Formandens beretning om kredsens virksomheden i 2023. 

2.  Fremlæggelse af det reviderede regnskab for 2023 til godkendelse. 

3.  Kredsens virksomhed i 2024. 

4.  Vedtagelse af budget for 2024 og fastsættelse af medlemskontingent for 2025. 

5.  Valg jf. lovene: 

 a.  Bestyrelsesmedlem for to år: Søren Nør er villig til genvalg. 

b.  Bestyrelsesmedlem for to år:  Peter Thomsen er villig til genvalg. 

c. Suppleant til bestyrelsen for to år: Michael Lund er villig til genvalg. 

d. Suppleant til bestyrelsen for ét år:  

e. En revisorsuppleant for to år:  Holger Janns er villig til genvalg.  
6.  Behandling af forslag fra repræsentantskabet: 

• Hvervning og fastholdelse af medlemmer (nærmere tilgår) 

7.  Behandling af forslag fra bestyrelsen. 

8. Behandling af indkomne forslag. 

9.  Eventuelt. 

Forslag til dagsordenens pkt. 8. skal være Peter Thomsen i hænde senest torsdag den 15. 
februar 2024 på mail: pbt@sorfam.dk 

Tilmelding ligeledes til Peter Thomsen senest torsdag d. 22. februar 2024. 

Efter generalforsamlingen er foreningen vært ved et par stykker smørrebrød med øl/vand 

og snaps samt kaffe. 

Foreningens vedtægter kan findes på FOUAT’s hjemmeside vha. flg. link: 

https://wp.fouat.dk/foreningen-formaal-og-vedtaegter/vedtaegter/ 



Kontingent 
HUSK at betale kontingent på kr. 200 for 2024. Beløbet indbetales på 

foreningens konto: 9570 – 13535450. Husk at påføre navn.  
 

 

Pistolskydning i 2024 

Så er datoerne for pistolskydning på skydebanen i Sorø fastlagt. Vi skyder 

tirsdag den 21. maj, mandag den 27. maj, mandag den 3. juni, mandag den 17. juni, tirsdag 

den 6. august og mandag den 12. august. Alle dage skydes fra kl. 18:30–21:00. 

Landspokalskydningen afholdes søndag den 18. august kl. 09:30–13:00. 

mailto:pbt@sorfam.dk
https://wp.fouat.dk/foreningen-formaal-og-vedtaegter/vedtaegter/
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Så kom ud af hullerne og deltag i denne udfordrende og meget sociale aktivitet 

under Jesper Keinckes ledelse. Våben og ammunition stilles til rådighed – husk høreværn.  

 

 
Pistolskydning i Sorø (Foto: Tonni Schumann) 



Foredrag  

 Vi har ikke fået forårets foredrag helt på plads endnu, men planlægger at gennemføre 

det sidst i april eller først i maj måned – nærmere tilgår. 

 



Sommerudflugt 2024  

Årets sommerudflugt forventes at blive gennemført søndag den 4. august og 

vil i år gå til Agersø – et kvarters sejlads fra Stigsnæs Havn. På Agersø vil vi få en tur med 

Traktorbussen. Turen er guidet og røverhistorier kan forekomme. Turen rundt varer ca. 1,5 

time. Herefter vil vi spise frokost på øen, inden vi sejler tilbage til Stigsnæs. I vil høre 

nærmere, når aftalen endelig er ”i hus”. 
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Billeder fra Agersøs hjemmeside. 

                        
Med håbet om et varmt og hyggeligt forår 

Tonni Schumann   
 

     

FYNS KREDS 
Formand: Kaptajnløjtnant Lars Falkenberg, Vestergade 2, 5540 Ullerslev  6535 1042   

 4044 8560 – : larsf42@hotmail.com  

Forretningsfører: Premierløjtnant Evy Krüger, Broholmvej 67, 5672 Broby,  2277 4666- : 

ekok@mail.dk. Bank: Reg.nr. 5875 Konto nr. 6887 860 228 

 
Missionen på den delte ø Cypern 

 Fyns Militærhistoriske Museum i Odense er et meget aktivt museum med 

domicil i en stor bygning, som hørte under Odenses nedlagte kaserne. Medlemmer af 

FOUAT’s fynske kreds har en stående invitation til at deltage i museets foredrag. Den 16. 

januar 2024 trak et nyt foredrag fulde huse på Dannevirke Soldaterhjem med ca. 50 

deltagere, og mange af dem var Cypernveteraner. 

Foredragsholderen var universitetslektor på Aarhus universitet, psykolog og 

forfatter Frans Ørsted Andersen. Hans forskning sætter blandt andet fokus på historien om 

de udsendte Cypernsoldater. Frans Ørsted Andersen var selv udsendt til Cypern i årene 

1975-1976 (DANCON 24).  

Den danske mission på Cypern varede fra 1964 til 1992. Over 23.000 danske 

soldater og politifolk gjorde tjeneste fra DANCON 1 i 1964 til DANCON 57 i 1992. Cypern er 

juvelen i Middelhavet, poleret og arret af sin 1000-årige historie. Styret af romerne, sparket 

af Lusignan’erne, slået af venetianerne, lammetævet af osmannerne og talt ned til af 

englænderne, indtil Cypern blev en selvstændig republik i 1960. Men så gik det helt galt, 

mailto:
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græsk-cyprioterne og tyrkisk-cyprioterne røg i totterne på hinanden, og en regulær 

borgerkrig brød ud. Det blev så slemt, at FN blev bedt om at intervenere med 

fredsbevarende FN-styrker. 

 
Universitetslektor Frans Ørsted Andersen 

 

 1964 kom danskerne sammen med andre lande og dannede bufferzoner 

mellem de stridende parter. Og Frans Ørsted Andersen fortalte: Den danske indsats kan 

deles i 3 faser:  

1) Fra 1964–1974 var der 10 relativt rolige år, dog med en del skyderier de første år. 

2) 1974 ændrede tingene sig drastisk under DANCON 21. Der udbrød regulær krig, fordi 

oberstkuppet i Grækenland skabte så megen kaos, at tyrkerne landsatte tropper ved øens 

nordspids angiveligt for at beskytte det tyrkiske mindretal. Resultatet blev, at øen blev delt 

i 2 dele: En tyrkisk-cypriotisk mod nord, og en græsk-cypriotisk del mod syd. Vores DANCON 

21-folk i Kokkina-lejren oplevede et mareridt! Jeg fortæller lidt senere i referatet om de 

alvorlige følger. En dansk FN-soldat blev såret, men overlevede, og 2 danskere blev dræbt! 

3) 1975–1992 blev den sidste fase (DANCON 22-57). Hovedstaden Nicosia blev dengang, 

såvel som i dag den eneste todelte hovedstad i Europa. (Idet konflikten endnu ikke er 

overstået i 2024). I 3. fase blev FN-tjenesten præget af den nye deling af øen. Danskerne 

tog hjem efter en flot udført mission gennem 28 år, der sluttede i 1992. 

Danske soldaters pragmatisme og snusfornuft klarede mange konflikter! De 

udførte et flot stykke arbejde på Cypern. Når der opstod konflikter mellem grækere og 

tyrkere, havde danskerne en særlig evne til at kontakte begge parter og dermed få bilagt 

mange små stridigheder. Soldaterne havde en høj grad af handlefrihed til at bilægge strid, 

og deres kreativitet var meget stor. 
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 Jeres referent var selv med på hold 3, som gjorde tjeneste på Den Grønne Linje 

i 1965 i Nicosia. Dengang var det skik at give hinanden øgenavne. På DANCON 3 optrådte 

f.eks. navne som ”Rejemanden” – ”Battler Britton” – ”Pixi” – ”Dixi” og ”Smirnoff”. 

Den Grønne Linje i Nicosia blev tegnet på et kort af en britisk officer. Han brugte 

en pen med grønt blæk, fæstnet på et kort, der lå på et egetræsbord i Hotel Ledra Palace i 

Nicosia. I 1970 blev danskernes placering omstruktureret, og de blev flyttet til Lefka- og 

Xeros-distrikterne oppe i nordvest. 

 
 

Da Bjarne Skøtt blev skudt i ryggen 

 Tilbage til Frans Ørsted Andersens foredrag. Vi uddyber nu hændelser fra det 

forfærdelige år 1974. Nærmere bestemt i Kokkina-lejren i nordvest ved Morphoubugten. 

Nær den danske observationspost Delta 03 var der hårde kampe mellem grækere og 

tyrkere i juli 1974. Danskerne på posten havde det svært. Vegetationen var gået i brand. 

Selv observationsposten var begyndt at brænde. Deres kommunikationsudstyr var skudt i 

stykker. Måske værst af alt led de af vandmangel i heden. Da observationspostens folk 

endelig blev evakueret, blev konstabel Bjarne Skøtt skudt i ryggen. Heldigvis overlevede 

han. 

Værre gik det i august samme år. I mørket kørte en dansk upansret minibus på 

en mine på den øde vej ved Ambelikou Road. 2 danskere blev dræbt, mens 3 andre i bussen 

overlevede! 

 Et godt eksempel på de danske FN-soldaters kreativitet var den såkaldte 

”appelsinkasseepisode”. I 1974, midt under vilde kampe mellem grækere og tyrkere skabte 
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danskerne et midlertidigt stop for krigen, fordi de havde samlet en masse tomme 

appelsinkasser og sat ild til dem. 

Jan Aaskov fortalte om sin far 

Medlem af FOUAT FYN Jan Aaskov fik mikrofonen for at fortælle om sin afdøde 

far, major Egon Aaskovs, tjeneste på Cypern på det allerførste hold, DANCON 1, hvor han 

gjorde tjeneste som stabsofficer. Majoren var også selv medlem af FOUAT FYN. 

 

 
Jan Aaskov fortalte om faderens oplevelser 

 
Bogudgivelse i vente til efteråret 

Foredragsholder Frans Ørsted Andersen udgiver til efteråret bogen ”Missionen 

på den delte ø”. 2024 markerer 60-års jubilæet for missionens start med DANCON 1 i 1964 

og til DANCON 57 i 1992. Samtidig er det 50 år siden den blodige sommerkrig på øen fandt 

sted. Ydermere er det 20 år siden at Cypern blev fuldgyldigt medlem af EU.  

Bogen har et vigtigt gennemgående budskab: Fredsbevarende indsats kan virke. 

Bogen tager udgangspunkt i oplevelser og erindringer fra nogle af de 23.000 veteraner, der 

var på mission fra 1964 til 1992. Den udgives på Forlaget Frydenlund og kan allerede nu 

forudbestilles. Send en mail til ida@frydenlund.dk. Særpris kr. 200. 

Denne artikel er skrevet på basis af Frans Ørsted Andersens foredrag. Fotos er 

private. 

                                                                                                                                     Palle Christiansen 
                                                                                                                                            Referent og sekretær 

 
 
 
 

mailto:ida@frydenlund.dk
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NORDJYSKE KREDS 
Formand: Flyverløjtnant Franz Strehle, Hasserisgade 36, 9000 Aalborg  

 9812 6328 - : franzstrehle@yahoo.dk  
Forretningsfører:  Kaptajn Jørgen Østergaard, J. Berthelsensvej 17 B, 9000 Nørresundby    2073 7477 

: iofjol@gmail.com  

 

Kranselægning 

På 80-årsdagen for nedskydningen af Flying Officer Robert J. Kenning og hans 

”tohalede djævel”, Lockheed P38 Lightning, den 5. januar 2024 afholdtes 

mindehøjtidelighed og kranselægning ved mindestenen på nedskydningsstedet. 

 
Mindestenen på nedskydningsstedet 

 



Militær nytårsgudstjeneste i Budolfi Kirke 

  Vi mødtes på Duus’ vinstue den 12. januar og ønskede hinanden godt nytår. 

Derefter begav vi os til nytårsgudstjeneste arrangeret af Hjemmeværnsdistrikt Nordjylland 

ved oberstløjtnant Klaus Billenstein. Kirkelig handling domprovst Jacob Køhn Andersen, 

gæsteprædikant oberst Susanne K. Lund og sidst men ikke mindst, som altid, Flyvestation 

Aalborgs Brass Band under ledelse af Henrik Lützen. 
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Budolfi Kirke 

(Foto: Flyspecialist Henning Jespersen-Skree) 
 



Mindelunden Aalborg Almuekirkegård 

Den årlige mindehøjtidelighed for de faldne fra 2. Verdenskrig arrangeret af 

Hjemmeværnsdistrikt Nordjylland ved oberst Klaus Billenstein og præst Andreas Engedal 

Bøge afholdtes juleaften i Mindelunden på Aalborg Almuekirkegård 

 
Mindelunden (Foto: Peter Geert Aas) 
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Foredrag 

Onsdag den 14. februar kl. 13:30 i Blå Stue foredrager Bent Jørgensen om 43 år 

i Flyvevåbnet som signaloperatør og 20 år som flyradiooperatør med missionen mellem 

Nordpolen, Sudan, Afghanistan og USA. På øvelser, udstationeringer med C-130 og 

Gulfstream III, med nødhjælp til Albanien og Tyrkiet og VIP´s til destinationer i Europa og 

Afrika. 

Tilmelding direkte til bentjoergensen23@gmail.com eller telefon/SMS til 2256 

9257 senest 10. februar. 



Mindehøjtidelighed 9. april 

Mindehøjtidelighed afholdes ved kornet Frode Munch Vesterbys grav på 

Almen Kirkegård, Hasserisgade 9, Aalborg, søndag den 9. april kl. 09:00. 

Vi mødes ved graven. Bemærk at parkering ved kirken er begrænset - 

parkering kan ske ved kapellet eller omkring kirkegården 

Efter mindehøjtideligheden ved graven er der kaffe m.m. i Ansgarkirkens 

menighedslokaler. 

Alle er velkomne. 



Generalforsamling i Nordjyske Kreds 
Indkaldelse til generalforsamlingen for året 2023 bliver udsendt på mail til 

vore medlemmer med oplysning om tid og sted. 
 

Dagsorden 
1. Valg af dirigent  

Beretning ved formanden afdøde medlemmer mindes. 
2. Virksomhed i det kommende år. 
3. Fremlæggelse af det reviderede regnskab. 
4. Fastlæggelse af kontingent for næste år 2024. 
5. Valg. 

a. Valg af formand. 
                       b. Valg af bestyrelsesmedlemmer. 
                       c. Valg af suppleanter til bestyrelsen. 
                       d. Valg af revisor og revisorsuppleant.                         
                       e. Valg af fanebærer KN Jørgen Østergaard og Kurt Verner Olsen. 

6. Behandling af indkomne forslag fra medlemmerne. 
Forslag skal være formanden i hænde senest den 23. februar 2024. 

7. Behandling af indkomne forslag fra bestyrelsen. 
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8. Eventuelt. 
       
Middag, kaffe og kammeratligt samvær. 
 
Formandsberetning 2023 
Januar 
12.   Militær Nytårsgudstjeneste, Gæsteprædikant oberst Peter H.  Frausing, Koncert, 
12.   Koncert med Michaela Petri og Lars Hannibal. 
27.    95-års fødselsdag, Helge Congo Chris, i Hornslet hallen.    
Februar 
13.    Møde med garnisonskommandanten, oberst Susanne K. Lund. 
Marts 
2.     Foredrag, Simon Benfeldt om udsending til Balkan som Dansk FN-soldat, og            
        videre over en landmine i Danmark. 
9.     Bestyrelsesmøde.       
16.     Repræsentantskabsmøde i DsS.                                                                                          
April   
5.    Dødsfald, Frants Plouart Wetche.                                                                                            
9.    Mindehøjtidelighed den 9. april afholdt ved kornet Frode Munch Vestebys grav.                                                
 11.   Begravelse af Frants Plouart Wetche. 
 27.   FOUATS Repræsentantskabsmøde i Odense.    
Maj 
 5.   Danmarks befrielse, mindehøjtidelighed i Vadum kirke.                                                     
 6.    Mindehøjtidelighed og Skovtur, ved F/0 Erik Lionel Germain mindesten i Lundby. 
 10.   Trænregimentets årsdag. 
 11.   Foredrag, af Ceremonimester oberst Lasse Harkjær, ”fra rekrut til  
          ceremonimester”. 
Juni    
15.  Valdemarsdag, Budolfi kirke ved domprovst Jacob Køhn Andersen. Koncert med  
        Kai Steensgaard og Ib Buckhiltz. 
28.  Sommerkoncert med Prinsens Musikkorps, på Blokhus Torv. 
Juli 
 2.   Gardenparty. Dansk Amerikansk Klub som arrangører med forfriskninger og 
        Flyvestations Brass Band spillede under ledelse af Henrik Lützen. 
 20.  Blokhus Fly-in. Startede med frokost på Fårup Skovhus, og sluttede med kaffe og      
          lidt koldt på Baaken nr.1 Blokhus. 
September 
3. Vikingemarked i Sebbersund Vikingeby.  
     Flagdag for Danmarks udsendte i Åbybro og Aalborg.                                                          
27. Foredrag om Ukraine v/ professor, dr. theol. Peter Lodbjerg. 
Oktober 

11. Foredrag, Carl Fuglsang-Damgaard, ”Fra tysk soldat i 1.Verdenskrig til biskop i 
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København.” 
      25. Urobetjent Flemming Slot Andersen fortæller om gadekampene på Nørrebro  
             1993. 
November 
     5. Allehelgens dag og kranselægning i Aalestrup på Flyvergravene. 
    11. Våbenstilstandsdagen markeret ved Sergent Jørgen C. Jensen mindesten,   
            derefter frokost på Marinehjemmeværnets stue. 
     16. Formandsmøde i DsS. 
December 
     24. Mindedag for RAF Sqdm. 547 B-24 Liberator på Sønder Kirkegård. 
            Mindehøjtidelighed på Almen Kirkegård for faldne fra 2. Verdenskrig, oberst             
             Klaus Billenstein, chef for Hjemmeværnsdistrikt Nordjylland. 

Franz Strehle 

 

EPILOG 

 

Om sand hjælpekunst 
 

”At man, når det i sandhed skal lykkes én at føre et menneske hen til et bestemt 
sted, først og fremmest må passe på at finde ham dér, hvor han er, og begynde dér. Dette 
er hemmeligheden i al hjælpekunst. Enhver, der ikke kan det, han er selv i en indbildning, 
når han mener at kunne hjælpe en anden. 

For i sandhed at kunne hjælpe en anden, må jeg kunne forstå mere end han – 
men dog vel først og fremmest forstå det, han forstår. Vil jeg alligevel gøre min mere-
forståen gældende, så er det fordi jeg er forfængelig eller stolt, så jeg i grunden i stedet for 
at gavne ham egentlig vil beundres af ham. Men al sand hjælpen begynder med en 
ydmygelse. ” 

Søren Aabye Kierkegaard (1813-1855) 
(I Synspunkter for min Forfatter-Virksomhed) 
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Indlevering af artikler til og udsendelse af MEDDELELSER  
  DEADLINE  UDSENDELSE  

MEDDELELSER Nr. 254 (Marts-April 2024) 01 FEB 2024 15 FEB 2024 

MEDDELELSER Nr. 255 (Maj-juni 2024) 01 APR 2024 15 APR 2024 

MEDDELELSER Nr. 256 (Juli-august 2024) 01 JUN 2024 15 JUN 2024 

MEDDELELSER Nr. 257 (September-Oktober 2024) 01 AUG 2024 15 AUG 2024 

 

OVERBLIK – FOUAT’S KALENDER  

Hvad  Hvem  Hvor  Hvornår  

Foredrag Nordjyske Kreds Blå Stue 14 FEB 2024 – 13:30 

Generalforsamling Københavns Kreds Kastellet 15 FEB 2024 – 19:00 

Generalforsamling Fyns Kreds Dannevirke 22 FEB 2024 – 18:00 

Foredrag Københavns Kreds Kastellet 29 FEB 2024 - 19:00 

Generalforsamling Midt- og Vestsj. Kreds Skovsøgård 29 FEB 2024 – 19:30 

Foredrag Københavns Kreds Kastellet 14 MAR 2024 – 19:00 

Pistolskydning Københavns Kreds Hanebjerg 02 APR 2024 – 09:00 

Mindehøjtidelighed Nordjyske Kreds Almen Kirkegård 09 APR 2024 – 09:00 

Klipfisk-frokost Københavns Kreds Kastellet 11 APR 2024 – 12:00 

Repræsentantskabsmøde Formandskabet Odense 18 APR 2024 – 10:00 

Action 24 Folk & Sikkerhed Fredericia 19 APR 2024 

Pistolskydning Københavns Kreds Hanebjerg 23 APR 2024 – 09:00 

Pistolskydning Københavns Kreds Hanebjerg 21 MAJ 2024 – 09:00 

Pistolskydning Midt- og Vestsj. Kreds Søskoven, Sorø 21 MAJ 2024 – 18:30 

Pistolskydning Midt- og Vestsj. Kreds Søskoven, Sorø 27 MAJ 2024 – 18:30 

Pistolskydning Midt- og Vestsj. Kreds Søskoven, Sorø 03 JUN 2024 – 18:30 

Pistolskydning Københavns Kreds Hanebjerg 04 JUN 2024 – 09:00 

Pistolskydning Midt- og Vestsj. Kreds Søskoven, Sorø 17 JUN 2024 – 18:30 

Pistolskydning Københavns Kreds Hanebjerg 18 JUN 2024 – 09:00 

Pistolskydning Midt- og Vestsj. Kreds Søskoven, Sorø 06 AUG 2024 – 18:30 

Pistolskydning Midt- og Vestsj. Kreds Søskoven, Sorø 12 AUG 2024 – 09:30 

Pistolskydning Københavns Kreds Hanebjerg 20 AUG 2024 – 09:00 

Pistolskydning Københavns Kreds Hanebjerg 03 SEP 2024 – 09:00 

Pistolskydning Københavns Kreds Hanebjerg 17 SEP 2024 – 09:00 

Pistolskydning Københavns Kreds Hanebjerg 24 SEP 2024 – 09:00 
 

 
Redaktionen afsluttet den 6. februar 2024 


